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نیم نگاه

خبــر
انباشت نهاده های دامی بنادر 

آرمان ملی: معاون وزیر جهادکشاورزی در امور 
تولیدات دامی گفت: مشکلی از نظر تامین نهاده 
برای واحدهای دامی نداریم و هم اکنون بنادرکشور 
با انباشت نهاده روبه رو هستند. مرتضی رضایی افزود:  
نهاده ها به اندازه کافی وارد کشور شده است و هر 
استانی که مشکل حمل ونقل دارد باید هماهنگ کند 
تا خودروهای باری آنها را به سمت بنــادر بفرستیم 
و نهاده موردنظر خودشان را تامین کنند. وی اضافه 
کرد: از ابتدای سالجاری تاکنــون یک میلــیون و 
۷۰۰ هزار تن نهاده توزیع شده و در اختیار اتحادیه ها 

قرار گرفته است.

تشکیل میز ملی  حل مشکلات خرما 
آرمان ملی: نماینده مردم دشتستان در مجلس 
شورای اسلامی گفت: میزخرما با هدف حل مشکلات 
فعالان تولید و عرضه این محصول در سطح کلان 
و ملی تشکیل می شود. ابراهیم رضایی افزود: 
میزخرما با حضور مدیران ارشد وزارتخانه های 
جهادکشاورزی، صنعت، معدن و تجارت، امورخارجه 
و نیز بانک مرکزی و مسئولان سازمان توسعه تجارت 
تشکیل خواهد شد. وی با اشاره به پیگیری های 
صورت گرفته برای بهبود وضعیت خرما بیان کرد: 
پارسال به دنبال شیوع کرونا بسیاری از کشورها 
مرزهای خود را به روی برخی محصولات بستند و 
این موضوع تنها مربوط به خرما نبود و بخش عمده 
تولیدات کشاورزی راهی برای صادرات نیافتند. 
وی از حذف تعرفه های صادرات خرما برای بهبود 
روند صادرات خبر داد و گفت: در داخل کشور نیز 
پیگیری هایی از طریق نهادهایی مانند نیروهای 
مسلح  صورت گرفت تا خرمای کشاورزان دشتستان 
را خریداری کنند و همچنین بازارهایی در پایتخت 
و دیگر شهرهای بزرگ برای عرضه مستقیم خرمای 

این شهرستان فراهم شد.

 افزایش 10 درصدی 
قیمت روغن موتور 

آرمان ملی: با تصویب ستاد تنظیم بازار و موافقت 
سازمان حمایت، قیمت روغن موتور خودروهای 
سبک و سنگین ۱۰ درصد افزایش یافت. شرکت های 
بورسی تولیدکننده محصولات نفتی از افزایش ۱۰ 
درصدی قیمت روغن موتور در سامانه کدال خبر 
داده اند. براساس اعلام شرکت های مذکور، افزایش 
قیمت روغن موتورهای بنزینی و دیزلی با مجوز 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
بوده است. بنا به اعلام ستاد تنظیم بازار، با عنایت 
به اختیارات قانونی وزارت نفت و سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای در خصوص نرخ روغن موتورهای 
بنزینی و دیزلی، کلیه واحدهای تولیدکننده این 
محصول می بایست نوع و قیمت روغن موتور را در 

سامانه ۱۲۴ ثبت کنند.

کمبود شکر نداریم
مهر: رئیس اتحــادیه دارندگان قنادی با بیان 
اینکه کمبود شکر نداریم، گفت: تقریبا دو سال از 
شیوع کرونا گذشته و در این مدت کسبه به شدت 
آسیب دیدند اما حمایت خاصی از سوی دولت نشد. 
علی بهره مند در مورد اخباری که درباره گرانی و 
کمبود شکر منتشر شده است، اظهارداشت: تاکنون 
با کمبود شکر مواجه نشده ایم و هربار به شرکت 
بازرگانی دولتی مراجعه کردیم شکر موجود بوده 
است. رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی و 
کافه قنادی تهران افزود: در حال حاضر شکر درب 
کارخانه برای صنوف با قیمت ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان 
عرضه می شود و پس از تحویل، هزینه های حمل، 
بارگیری و تخلیه تقریبا با قیمت ۱۲ هزار و ۲۰۰ تا 

۱۲ هزار و ۵۰۰ تومان به فروش می رسد.

بنــگاه ها
 خدمات ارزی بانک آینده 

در دسترس مردم  
آرمان ملی: بانک آینده به منظور ارزش آفرینی 
برای مشتریان و ارائه خدمات شایسته تر، خدمات 
ارزی در قالب افتتاح حساب  قرض الحسنه پس انداز 
ارزی مبتنی بر اسکناس به ارزهای دلار آمریکا، یورو 
و درهم و هم چنین ثبت سفارش را در شعب منتخب 
خود ارائه می کند. متقاضیان برای بهره مندی از 
خدمات و انجام عمــلیات ارزی می تواننــد به 
شعب منتخب ارزی بانک آینده در سراســر کشور 

مراجعه کنند.

 تسهیلات 10 هزارمیلیاردی 
بانک »تعاون« به بنگاه ها

آرمان ملی: عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون 
از پرداخت ۱۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات این بانک 
به بنگاه های کوچک و متوسط طی سال گذشته خبر 
داد. عباس نجفی؛ عضو هیات مدیره بانک توسعه 
تعاون اظهارداشت: عملکرد و راهبری عملیات 
بانکی در بانک توسعه تعاون به گونه ای بوده است تا با 
حمایت از تعاونی ها و بنگاه های کوچک و متوسط به 
حفظ و ایجاد اشتغال در بخش های مهمی از اقتصاد 
کمک نماید. وی افزود: با توجه به نقش مهم بنگاه های 
اقتصادی کوچک و متوسط در ایجاد رونق اقتصادی 
در مناطق مختلف کشور همه ساله دستورالعملی 
مبنی بر تامین مالی این بنگاه ها از سوی بانک مرکزی 
به شبکه بانکی ابلاغ می شود. عضو هیات مدیره بانک 
توسعه تعاون خاطرنشان کرد: طی ســال گذشته 
حدود ۱۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات بــه بنگاه های 
کوچک و متوسط معرفی شده از سوی صنعت، معدن 
و تجارت پرداخته شده است که این میزان تسهیلات 

به ۲۶۷ بنگاه اعطا شده است.

آرمان ملی: آبدوغ خیار، غذایی که در گذشته به عنوان یکی 
از ارزان ترین غذاهایی اقشارضعیف جامعه محسوب می شد و 
در چند دهه گذشته عملا به دست فراموشی سپرده شده بود 
هم اکنون با افزایش چند برابری اکثر کالاهای اساسی درحالی 
مجددا موردتوجه برخی از خانوارها قرار گرفته که خود این غذا 
با توجه به رشد قیمت اکثر مواد تشکیل دهنده آن با قیمت 
هر کاسه متوسط ۵۰ هزارتومان به فروش می رسد و تبدیل به 
وعده غذایی لاکچری شده است به طوری که با این قیمت امکان 
تهیه یک پرس چلوکباب و یا جوجه کباب با کیفیت مناسب 
وجود دارد. فروش آبدوغ خیار در اپلیکشین ها و کسب وکارهای 
اینترنتی باعث شده که فروشگاه های آنلاین سود خوبی را از 
فروش آن به دست آورند. بعضی از این فروشنده ها غذا را در 
رستوران خود تهیه می کنند و با پیک های آنلاین به نقاط 
مختلف انتقال می دهند اما بعضی دیگر این غذا را در خانه تهیه 
می کنند و به صورت آنلاین به فروش می رسانند. اما یک حساب 
سرانگشتی از قیمت مواداولیه این غذا که برای تهیه ۱۲ ظرف 
مورد استفاده قرار می گیرد نشان می دهد با احتساب افزایش 
قیمت لبنیات که در هفته های اخیر با حواشی زیادی همراه شد 
هم اکنون قیمت ماست چکیده پرچرب کیلویی ۲۱ هزارتومان 
و  ماست شرکتی کیلویی ۲۵ هزارتومان است و یک کیلو خیار 
به قیمت ۱۰ هزارتومان فروخته می شود همچنین کشمش 
کیلویی ۶۴ هزارتومان، دوغ پرچرب کیلویی ۱۰ هزارتومان 
و  مغزگردوی درجه یک کیلویی ۲۵۰ هزارتومان فروخته 
می شود. بنابراین برای درست کردن ۱۲ کاسه آبدوغ خیــار 
۳۸۰ هزارتومان هزینه لازم است  که در فروشگاه های اینترنتی 
یک کاسه آن را ۵۰ هزارتومان می فروشند. این میزان از مواد 
برای تهیه ۱۲ کاسه آبدوغ خیار در سایز متوسط مناسب است. 
هر کاسه از این غذا در سایز کوچک، با قیمت ۵۰ هزارتومان به 
فروش می رسد؛ قیمتی که با آن می توان دو سیخ چلوکباب 
کوبیده زعفرانی با قیمت گوشت کیلویی ۱۴۰ هزارتومان تهیه 
کرد. با داغ شدن بازار سفارش و تهیه این غذا، امکان سفارش 
آنلاین آن هم فراهم شده است. هزینه پیک برای جابه جایی 
این غذا در برخی از فروشگاه های آنلاین ۱۵ هزارتومان است. 
چند فروشگاه آنلاین، آبدوغ خیار را در سایز بسیار کوچک 
)فینگر فود( تهیه می کنند. به طورمثال یک سایت فروش 
غذا یک سینی آبدوغ خیار حاوی ۱۰ عدد ظرف کوچک 
)معادل یک کاسه( را به قیمت ۴۲۹ هزارتومان می فروشد. 
فروشگاه های اینترنتی باید »نماداعتمادالکترونیکی« داشته 
باشند اما برخی از این فروشگاه ها این نماد را در صفحه خود 
درج نکرده اند که احتمالا نشان دهنده این است که این نماد را 
ندارند. به نظرمی رسد کنترل قیمت ها از سوی نهادهای مسئول 
به فراموشی سپرده شده و قیمت ها آنقدر بالارفته که ساده ترین 

غذا هم برای برخی غیرقابل دسترس است.

آبدوغ  خیار گران تر از چلوکباب

آرمان ملــی- محمد سیاح: در روزهای 
اخیر اخبار زیادی درباره تلاش کارخانجات 
سیمــان و فــولاد برای گــران ترکردن 
محصولات خود به بهانه قطعی برق و کاهش 
تولید شنیدیم و همین مــوضــوع هم به 
کاهش عرضه سیمان و افزایش قیمت در 
بازار منجر شد و قیمت سیمان تا 70 هزار 
تومان و بیشتر هم رسیـد. در این بین که 
کــارخانجات سیمان در کشــور محدود 
به یکــی دو مورد نیست یکباره در موضعی 
از کاهـش تولید و توان کارخانجات به دلیل 
قعطی برق سخن گفته و خواستار افزایش 

قیمت سیمان شدند. 

»آرمان ملی« از پشت پرده افزایش قیمت سیمان و فولاد گزارش می کند: 

دلالان، فولاد را يك روزه آب كردند... 
   افزایش قیمت باوجود کاهش دو ماهه از یك سوي و دپوي فولاد نزد دلالان 

و نه کارخانجات از دیگرسوي پرده از بسیاري چیزها کنار می زند

با وجود افت 8 هزار واحدی شاخص مطرح شد 
کاهش هیجانات در بازار  

آرمان ملی: بازارســرمایه روزگذشته)یکشنبه( در حالی با 
افت ۸ هزار واحدی مواجه و شاخص کل به کانال یک میلیون و 
۳۰۲ هزار واحدی وارد شد که با توجه به اعلام معافیت بخشی 
از تحریم های ایران از سوی آمریکا که دسترسی به دارایی های 
بلوکه شده ایران در دو کشور ژاپن و کره جنوبی را میسر می کند. 
کارشناسان معتقدند این موضوع سرآغاز کاهش هیجانات بازار 
بوده و احتمالا از نیمه دوم امسال بازارسرمایه روند رو به رشد 
بیشتری را تجربه خواهد کرد. اگرچه که باید منتظر شد و دید 
آینده مذاکرات برجامی و حذف تحریم ها در دولت بعدی چگونه 
رقم خواهد خورد. مصطفی صفاری، کارشناس بازارسرمایه در این 
رابطه می گوید: این اتفاق به عنوان خبری بسیار مثبت در بازار تلقی 
می شود که می تواند روند این بازار را تحت تاثیر خود قرار دهد و 
زمینه رونق آن را فراهم کند. وی اظهارداشت: اجرای حتمی این 
موضوع باعث کاهش هزینه شرکت ها می شود و به طورحتم در 
کلیت بازار به خصوص در سهام شرکت های صادرات محور، تاثیر 
مثبتی را ایجاد خواهد کرد. این کارشناس بازارسرمایه ادامه داد: با 
کاهش هزینه مبادله ها در بازار به مرور، زمینه افزایش سودهی بازار 
و سهام کشورها فراهم خواهد شد؛ ضمن آنکه باعث جمع آوری 
کلیت روند اصلاحی بازار می شود و بیشترین تاثیر مثبت خود را 
در سهام شرکت های وابسته به لغو تحریم ها می گذارد. صفاری با 
بیان اینکه اکنون دیگر خطر چندان جدی تهدیدکننده معاملات 
بورس نیست، گفت: در کنار لغو احتمالی تحریم ها می توان به دلیل 
حمایت های صورت گرفته از سوی رئیس دولت سیزدهم شاهد 
معاملات بسیار معقولی را در بازار طی روزهای آینده بود. وی با 
بیان اینکه سهامداران نباید دیگر در این بازار در انتظار سودهای 
تورمی باشند، تصریح کرد: سال گذشته بازار تحت تاثیر افزایش 
شدید نرخ دلار با سودهای بسیار چشمگیری همراه شد، در 
حالی که اکنون سهامداران نباید به دلیل ثبات نرخ دلار در انتظار 
سود تورمی از این بازار باشند. صفاری در ادامه به قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه و اجرای آن بر معاملات بورس اشاره کرد و افزود: 
در کنار اخبار مثبت تاثیرگذار بر بازار، اجرای قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه هم در روند معاملات بورس تاثیرات مثبتی را 
ایجاد می کند و به طورحتم زمینه ورود نقدینگی ها از دیگر بازارها 
را به سمت بورس فراهم می کند. این کارشناس بازارسرمایه با 
تاکید بر اینکه معاملات بورس در ۶ ماه دوم سالجاری بسیار بهتر 
و معقول تر از نیمه نخست سال خواهد بود، ادامه داد: این موضوع 
می تواند زمینه کاهش هیجان های ایجاد شده در بازار را کاهش 
دهد. گفتنی است روزگذشته در بازارسرمایه ۷۱۲ هزار معامله به 
ارزش ۶۲ هزار و ۵۶۲ میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص کل با 
افت ۸ هزار و ۳۲۶ واحدی  به رقم یک میلیون ۳۰۲ هزار واحدی 
رسید همچنین شاخص کل هم وزن  نیز با ۲۲۶۰ واحد کاهش به 

رقم ۴۰۰ هزار ۳۲۶ واحد رسید.

این اقدام در حالی صورت می گیرد که همین حالا 
هم بسیاری از ساخت وسازها به دلیل همین کاهش 
عرضه متوقف شده است. این اقدام سیمانی ها زنگ 
خطری برای افزایش بیش ازپیش قیمت ساخت مسکن 
است درحالیکه همین الان هم قیمت های فزآینده 
مسکن باعث ازبین رفتن توان مردم در خرید مسکن 
شده و طرح های تولید مسکن را در خطر تعطیلی 
قرار داده است. در این بین که انجمن تولیدکنندگان 
سیمان هم سعی دارد موضوع گران ترشدن سیمان را 
به برق ربط بدهد و معتقد است عده ای با مطرح ساختن 
موضوعات انحرافی سعی دارند تا این موضوع را منتفی 
کنند و باید سیمان گران تر شود! به نظر می رسد تنها 
درد این انجمن و تولیدکنندگان سیمان گرانی و 
نفع بیشتر از بازار آشفته ای که با ماه ها برنامه ریزی 
دنبال می کردند! با اینکه در فولاد هم چنین شرایطی 
حاکم است، اما فولادی ها برخلاف سیمانی ها اعلام 
کرده اند که تقاضایی در بازار نیست و همه تقاضاها 
کاذب و برای افزایش قیمت است! بازیگران اصلی 
بازار سیمان و فولاد همان کارخانجاتی هستند که 
امروز به بهانه های واهی تولید را زمین می زنند و 
مرثیه خوانی می کنند و همه قصور را به گردن قطعی 
برق می اندازند و بازار و کمبود را بهانه افزایش قیمت 
می کنند. البته این رویه دهه ها در ایران جریان داشته 
که صاحبان کالاها با ایجاد کمبود و التهاب در بازار فضا 
را برای فعالیت دلالانی که در همه بخش ها هستند 
و اتفاقا همیشه دست شان باز است و توانایی تامین 
هر میزانی سیمانی که مشتری های دست به نقد 
می خواهند را دارند. نکته حائز اهمیت ماجرا اینجاست 
که »شیخان«، دبیر انجمن کارخانجات سیمان 
می گوید: »کارخانجات سیمان امکان دپوی سیمان 
را ندارند«، ولی کسانی که به دلیل این کمبود بازار را 
دست گرفته اند به نظر می رسد در انبارکردن سیمان 
مشکلی ندارند چراکه به گفته او این کمبود دست 
آنها را برای عرضه سیمان به هر قیمتی بازگذاشته 
است! »شیخان« با تاکید بر اینکه امکان انبار و دپوی 
سیمان در کارخانجات وجود ندارد، افزود: »در نتیجه 

باید به روز تولید و به روز هم از کارخانه خارج شود.« 
او در پاسخ به این پرسش که اگر برق تامین و تولید 
از سرگرفته شود قیمت ها در بازار با توجه به افزایش 
عرضه کاهش خواهد یافت،  توضیح داد: »اگر بگویند 
که همین امروز برق تامین شده است حداقل ۴۰ تا ۴۵ 
روز زمان می برد تا التهابات بازار کاهش پیدا کند. یعنی 
اگر انرژی به صورت پایدار تامین شود و تولید صورت 

بگیرد قیمت هم کاهش خواهد یافت.«
 علت سرعت افزایش قیمت 

دبیر انجمن تولیدکنندگان سیمان درباره علت 
افزایش سریع قیمت سیمان در بازار، افزود: »کمبود 
دلیل اصلی افزایش یکباره قیمت است و آنهایی که 
نیاز دارند با قیمت بالاتر می خرند و این خودش باعث 
افزایش قیمت می شود.« او درباره اینکه چرا کاهش 
قیمت زمان بر است درحالیکه افزایش قیمت در 
کسری از ثانیه اتفاق می افتد و بر شدت التهابات افزوده 
می شود، گفت: »اصلاح التهابات بازار زمان  می برد، 
از طرفی از وقتی برق پایدار بدهند و پایش کنند و 
تولید صورت بگیرد و ظرفیت خود را تغییر بدهند 
و کمبــود بازار را جبران کنند،  زمان می برد.« دبیر 
انجمن کارخانجات سیمان افزود: »ما در بهمن سال 
گذشته هم که ۲۰ روز برق نداشتیم تا پایان اردیبهشت 
توانستیم التهابات بازار را مهار کنیم.«  او با اشاره به 
اینکه مذاکراتی بین وزارت صمت و نیرو درباره تامین 
برق بخش سیمان صورت گرفته است، اضافه کرد: 
»امیدواریم که این مذاکرات به نتیجه مطلوبی برسد.«

 التهابات مصنوعی برای افزایش قیمت
بارها و بارها در زمان هایی که صاحبان کالا و مدیران 
کارخانجات قصد افزایش قیمت را داشته و مجوز 
لازم برای اینکار را نداشتند با اجیرکردن عده ای که 
از آنها به اسم دلال و محتکر نام برده می شود سعی در 
برهم زدن بازار و افزایش تقاضا داشتند. در مورد سیمان 
و فولاد هم این اتفاق افتاده است و کارخانجات سیمان 
بلافاصله قطعی برق را بهانه درخواست افزایش قیمت 
کردند! نکته حائز اهمیت این است که سیمان چقدر 
باید به فروش برسد که همه منافع شما تامین شود تا 

شاید دست از این اقدامات عوام فریبانه بردارید؟ حال 
اینکه تاثیر افزایش قیمت سیمان را باید در افزایش 
قیمت ساخت وساز به ویژه مسکن دید که همین الان 
هم قیمت ها به حد دیوانه کننده ای افزایش یافته و 
قیمت هایی فضایی و غیرقابل باور برای هر مترمربع 
مسکن مطرح می شود. دست از حرص و طمع بردارید 
و کمی هم به فکر مردم باشید؟ از آن طرف در صنایع 
فولاد هم همین تراژدی در جریان است و برخلاف همه 
التهابات کمبود فولاد در بازار هیچ کمبودی نیست و 
صرفا اقداماتی برای تسریع در افزایش قیمت صورت 
گرفته است. رسول خلیفه سلطانی، دبیر انجمن فولاد 
ایران در پاسخ به سوالی در مورد میزان تقاضای فولاد 
در بازار گفته است: »عرضه در کشور دوبرابر تقاضای 
واقعی است، تقاضا تقریبا وجود ندارد و می توان گفت 
صفر است. علت امر آن است که ساخت وسازی هم 
انجام نمی شود. حتی قبل از این موج کرونا هم تقاضا 
کم بود بنابراین باید قیمت ها  کاهش پیدا کند. 
پیش بینی من این است که طی ۲۰ روز آینده قیمت 
فولاد کاهش قابل توجهی برای مثال ۲۰ درصد داشته 
باشد. اگر همه بازار را به حال خود رها کنند، وضعیت 
بهترشده و قیمت ها برمی گردد یعنی اگر به بازار موج 
داده نشود بازار به حالت قبل بازمی گردد. افرادی کالا 
خریده و انبار کرده اند؛ می خواهند از انبارهای خود 
استفاده کرده و گران تر بفروشند. موج خبری گرانی 
را کسانی درست می کنند که کالا در انباری دارند. اگر 
به این موضوع موج داده نشود، آنقدر بازار آرام می شود 
که همه این احتکارکنندگان متضرر می شوند، با 
ارزانی کالا مواجه شده و آنچنان آسیب می بینند 
که دیگر نتوانند خود را بازیابی کنند.« او ادامه داد: 
»قیمت فولاد دچارنوسان جهانی می شود و ممکن 
است افزایش یابد اما بدین معنا نیست که این نوسان 
باقی می ماند، در واقع این نوسان برمی گردد. نباید 
به این شوک ها بها داد، خبر این شوک ها را کسانی 
درست می کنند که می خواهند قیمت ها افزایش پیدا 
کند. البته افزایش قیمت رخ داده اما قطعا این قیمت 

به حالت قبل بازگشته و ارزان می شود.«

آرمان ملی: با گذشــت بــیش 
از یک هفته از حمــلات سایبری که 
وزارت راه وشهرسازی به ویژه راه آهــن 
کشور را با خلال مواجــه کــرده بود 
کارشناسان مرکز مدیریت راهــبردی 
امنیت فضای تولید و تبادل اطلاعات 
ریاست جمهوری )افتا( از نفوذ هکرها 
یکماه پیش از مشخص شدن حمله خبر 
داده اند که نشان دهنده برنامه ریزی 
حمله کنندگان داشته است. موضوعی 
که به گفته تحلیلگــران، هـکــرها 
توانسته اند با استفاده از کم توجهی 
به الزامات امنیتی به ویژه در زمــان 
دورکاری به سیستم نفوذ پیدا کنند. 
براساس این گزارش مرکز مــدیریت 
راهبردی امنیت فضای تولید و تبــادل 
اطلاعــات ریاست جمهوری )افتا( در 
پی حملات سایبری که هفته گذشته 
رخ داده اســت، اعلام کرد: عملکرد 
ضعیف برخــی دستگاه هــای دارای 
زیرساخت هــای حیــاتی در اجرای 
الزامات امنیتی ابلاغ شـده و کم توجهی 
به هشدارهای افتا، آنها را در برابر 
حملات سایبری، کم دفاع و یا سیستم 
امنیت سایبری آنان را سست می کند و 
دو حمله اخیر نیز از این قاعده مستثنی 
نبوده است. به عقیده کارشناسان افتا، 
این بی توجهی ها موجب شده است تا 
برخی سازمان ها، اینترنت و اینترانت 
را همچنان باهم و در یــک سیستم 
استفاده کنند، بر دسترسی های از 
راه دور خود کنترل مناسبــی نداشته 
باشند و  آسیب پذیری هــای اعلام 
شده را به موقع بروزرسانی نکنند. 
کارشناسان امنیت سایبری افتا یادآور 
شدند: نتایج بررسی های کارشناسان 
امنیت سایبری افتا نشان می دهد 
که مهاجمان توانسته اند به برخی از 
مدیریت سیستم ها، دسترســی یافته 
و موجب اختلال در عملکرد عادی 

آنها شوند.

 ضعف امنیتی در دورکاری ها
به گفته این کارشناســان نفـوذ به 
سامانه های وزارت راه و شهــرسازی 
و شرکت راه آهن، حداقل یکماه قبل از 
مشخص شدن حمله سایبری، رخ داده 
است و مهاجمان از هفته دوم تیرماه 
برنامه حمله سایبری و ابزارهای خود را 
کاملا آماده کرده بودند و اطلاعات خارج 
شده از اعلامیه حمله سایبری، گواه آن 
است که هکران آن را، حدود ۷ روز 
قبل از حادثه سایبری آماده کرده اند. 
براساس نظر کارشناسان افتا، مهاجمان 
سایبــری در هر دو حملــه سایبری، 
تنظیمات لودشدن سیستم ها و کلمات 
عبور کاربران را یا حذف و یا تغییر داده 
بودند، سیستم قربانی را قفل، برای خود 
  )Admin(دسترسی مــدیرسیستم
ایجــاد و حالت بازیابی را در بــرخی 
سیستم ها غیرفعــال کــرده بودند. 
بررسی کارشناسان امنیت سایبری فتا 
نشــان می دهــد کــه بــه دلیــل 
زمانبربودن تخریب دیتاها، مهاجمان 
به تخــریب برخی از ساختــارهای 
دیتــا بســنده کــرده اند. مهــاجم 
یا مهاجمان سایبری در صورتیکه در 
حمله سایبری خود، کنترل سیستم 
را به دست گیرند، همه زیرساخت های 
IP را تخریب می کنند و بیشترین 
ضربه را وارد می کنند که خوشبختانه 

در حملات اخیر به دلایل مختلف از 
جمله منفک بودن سرور اصلی این 
اتفاق نیفتاده است و سرورهای فرعی 
خسارت دیده، سریع جایگزین شدند. 
مرکز  سایبری  امنیت  کارشناسان 
افتا، همچنین گفتند: رعایت نکردن 
مســائل امنیتــی در دورکاری هــا، 
سهل انگاری  ناقص،  سیستم های 
پرسنل فاوا در نگهداری رمزهای عبور 
تجهیزات، بروزنکردن ضدویروس ها، 
سرمایه گذاری ناکافی برای افزایش 
امنیت سایبری و پیکربندی نامناسب از 
دیگر دلایل بروز این دو حادثه سایبری 
بوده است. مهاجم یا مهاجمان سایبری 
از آسیب پذیری های خطرناکی که در 
سیستم های عامل ویندوز کشف و از 
طریق مرکز افتا به دستگاه های دارای 
زیرساخت حیاتی کشور برای ترمیم 
آنها در کوتاه ترین زمان، اطلاع رسانی 
دقیق شده بود، در برخی فرآیند نفوذ، 
بهره برداری کرده اند. تغییر امتیازات 
و دسترسی های موجود در سیستم و 
ارتباط با سرور از راه دور از دیگر اقدامات 
سیستم های  به  سایبری  مهاجمان 
وزارت راه وشهرسازی و شرکت راه آهن 
بوده است. مرکز مدیریت راهبردی 
افتا برای جلوگیری از بروز حملات 
سایبری مشابه این دو حادثه اخیر، از 
همه سازمان های زیرساختی می خواهد 

تا در اولین فرصت و با اولویتی خاص 
  Firmware تمهیدات امنیتی را بروی
پــورت های مدیریتــی سرورهــا و 
تجهیزات ILO  و IPMI سیستم های 

خود اعمال کنند.
 چه باید کرد؟

لــزوم اجــرای دقــیق مــدیریت 
مخاطرات سایبری و همچنین رصـد 
مستمر آسیب پذیرهای و وصله فوری 
آنها و  جمــع آوری و پـایش لاگ و 
رویدادهای امنیتی مربوط به سامانه ها 
و تجهیزات از دیگر وظایف کارشناسان، 
متخصصان و مدیران IT سازمان های 
دارای زیر ســاخت برشمــرده شده 
است. بروزرسانی مستمر آنتی ویروس 
سرور و کلاینــت ها، محدودسازی 
دسترسی خدمـات پرکاربرد بدون نیاز 
به ارتباطات بیــن المللی، جداسازی 
شبکه های سامانه های زیرساختی از 
سایر شبکــه های غیــرقابل اعتماد 
مانند اینتــرنت، از دیگر اقدامات 
پیشگیرانه برای مقابلــه با حملات 
ســایبری برشمــرده شــده است. 
کارشناسان مرکز مدیــریت راهبردی 
افتا، همچنین تغییر مستمــر و دقیق 
گذرواژه همه حساب های کاربری 
دارای سطح دسترسی بالا در سامانه ها 
و تجهیزات شبکه، بازبینی دسترسی 
سطح ادمین های شبکه، غیرفعالسازی 
پورت های بلااستفاده و سرویس های 
غیرضروری، مسدودسازی دسترسی 
از راه دور برای مدیریت تجهیزات و 
سامانه های حیاتی را از اقدام های 
پیشگیرانه برای نفوذ به سیستم های 
سازمانی برمی شمارند. مرکز مدیریت 
راهــبردی افتــا تاکید کرده است 
 IT کارشناسان، متخصصان و مدیران
سازمان های دارای زیرساخت موظفند، 
از دیتاهای سازمان خود، به طور منظم 
نسخه های پشتیبان تهیه و آنها را در 

محلی امن و مجزا نگهداری کنند.

در بررسی حملات سایبری هفته گذشته اعلام شد

نفوذ هکرها به راه آهن  از یکماه  قبل

دولت جدید از واگذاری 
معادن نفع می برد

رئــیس دفتر رئــیس جمهوری 
گفت: منافع استخراج معادن برای 
دولت بعد خواهد بود و همه این 
کارها در این دولت شفاف و علنی 
انجام می شود و هیچ پنهان کاری 
وجود ندارد. محمود واعظی درباره 
قطعی برق صنایع سنگین چـون 
فولاد و سیمان و تمهیدات لازم 
برای جلوگیری از افزایش قیمت  
محصولات این صنایع، گفت: ایـن 
وضعیت موقت است و این کــارها 
به دلیل افزایش دما در هفته های 
پیش رو انجام می شود. وی افزود: 
واگذاری معادن حبس شده از سال 
گذشته آغاز شــد و  وزیر صنعت، 
معدن و تجارت هم با جسارت و 
شجاعت این کار را دنبال کرد.این 
معادن که واگذار و استخراج می شود، 
منافع استخراج آن برای دولت بعد 
خواهد بود. همه این کارها در این 
دولت شفاف و علنی انجام می شود و 

هیچ پنهان کاری وجود ندارد.

اخذ مالیات در صورت عدم 
ثبت نام در سامانه املاک 

وزیر راه وشهــرسازی با تاکید 
براینکه مسکــن نبایــد کــالای 
 سرمایه ای باشد، گفت: تاکنــون 
۳ میلیون نفر در سامـانه ملی املاک 
و اسکان کشور ثبت نام کرده اند 
هرچند باید همه مــردم در این 
طرح ثبت نام کنند و در صورت 
عدم ثبت نام اقدام به اخذ مالیات 
می کنیم. محمــد اسلامی افزود: 
بحث مسکــن را در قـالب طرح 
اقدام ملی مسکن شروع کردیم و 
۵۳۰ هزار واحد مسکن را در قالب 
پروژه های گوناگون آغاز کردیم و 
از این تعداد ۲۸ هزار و ۸۰۰ واحد 
تحویل دادیم. وزیر راه و شهرسازی 
ادامه داد: یکی از این اقدام ها بحث 
تامین زمین بود که حدود ۵۰ 
هزارهکتار از اراضی خودمان را از 
جهاد کشاورزی تحویل گرفته ایم 
و از سوی دیگر وام مسکن ملی را از 
۱۰۰ میلیون به ۲۵۰ میلیون تومان 

افزایش داده ایم.

ضرورت سرمایه گذاری در 
انرژی های تجدیدپذیر 

رئیس مجلس شورای اســلامی 
تاکید کرد: صنعت برق نیــازمند 
سرمایه گذاری و سیاستگــذاری 
در انرژی های تجدیدپذیر بوده و 
در بودجه ۱۴۰۰ هــم تصمیمات 
مناسبــی در این باره اتخــاذ شده 
است. محمدباقر قالیباف افزود: 
خشکسالی و عدم بارندگی در ایران 
و سایر کشورهای جهان وجود دارد. 
البته در برخی استان های کشور این 
مشکل کمتر است ولی باید همه 
دست به دست هم بدهیم تا این 
مشکل را حل کنیــم. وی با تاکید 
براینکه برای حل مشــکلات صنعت 
برق باید به سمت سیاستگذاری و 
سرمایه گذاری درست برویم، عنوان 
کرد: باید در این راه علاوه بر قوانین، 
زیر ساخت های کشور را  در بخش 
برق و انرژی های تجدیدپذیر تقویت 
کرد. رئیس مجلس خاطرنشان کرد: 
در این راستا رهاسازی ۱۵۰ متر 
مکعب آب در ثانیه از سد کرخه و 
دز در دستور کار قرار گرفت تا 
مشکل بخش کشاورزی و همچنین 

هورالعظیم حل وفصل شود.

بــازارسرمایه


